

Hon. Mr. Holton observed that he quite recognized the ready way in which his honourable friend had met his suggestion, but he must be aware that during the sitting of the House the course of sending the certificate to the Speaker by two members could not be adopted. His honourable friend had pushed the inference from the non-delivery to the Speaker of the certificate a little too far. The appointment of **Hon. Mr. McDougall** was never gazetted. There was no authentic announcement of the appointment. That course could only have been taken by members of the Government, or by members at the instance of the Government, and therefore the inference to be drawn from the non-delivery of the certificate would not be quite so broad as stated by the honourable gentleman. He would be very glad, indeed, to hear the opinions of other members on the subject, and had no objection to let the matter stand over another day. He had felt it to be his duty, if the matter was to be mooted at all, to moot it at the earliest possible moment; perhaps it ought to have been done yesterday. Under the circumstances he thought it might be delayed till to-day, but he felt that, so far as he was concerned, if the subject was not mentioned to-day, he would not be at liberty to mention it at a later period.

Hon. Mr. Macdonald (Cornwall) said it appeared to him that some steps should be taken to lay the foundation for action. A writ might be moved for, and the motion referred to the Committee, who would report, and their report would be the basis for discussion.

Mr. Mackenzie said it was not well to precipitate discussion in this matter. If the papers were brought down, showing the date of **Hon. Mr. McDougall's** commission, and other papers on the subject, they could discuss the question more intelligently than they could possibly do to-day. He was not disposed to say a word on the subject at present, and would agree to pass on to other business.

Hon. Mr. Howe said the papers on the subject were all ready, and as soon as the Address was passed, no time would be lost in bringing them down.

The matter was then allowed to stand over.

DEPARTMENTAL REPORTS

Mr. Mackenzie said that before passing on to the Orders of the Day he desired to ask the Government in what state the departmental reports were. It was notorious, he said, that the Post Office report which had been prepared for a whole year had not been printed, because some preliminary matter was not ready to be attached. The Dominion Session was not likely

L'honorable M. Holton souligne qu'il est reconnaissant à son honorable ami d'appuyer si promptement sa proposition, mais celui-ci doit savoir que, durant les séances de la Chambre, on ne pourrait recourir à ce procédé qui consiste à présenter à l'Orateur un certificat signé par deux députés. Son honorable ami exagère un peu les conclusions qu'il tire du fait que le certificat n'a pas été présenté à l'Orateur. La nomination de l'honorable **M. McDougall** n'a jamais été publiée. Il n'y a eu aucun avis officiel de cette nomination. Une telle initiative ne pouvait être prise que par les membres du Gouvernement, ou par les membres de la Chambre à la demande du Gouvernement et, par conséquent, la conclusion à tirer de la non-présentation du certificat ne saurait être aussi importante que l'affirme l'honorable député. Il serait certainement très heureux de connaître les opinions des autres députés à ce sujet et ne s'oppose pas à ce que l'affaire reste en suspens un jour de plus. Il croyait de son devoir, si tant est que la question devait être abordée, de l'aborder le plus tôt possible; peut-être aurait-il fallu le faire hier. Dans les circonstances, il a cru bon d'attendre jusqu'à ce jour, mais il pensait, pour sa part, que si l'affaire n'était pas inscrite à l'ordre du jour, il n'aurait pas été libre de l'inscrire à une date ultérieure.

L'honorable M. Macdonald (Cornwall) déclare qu'à son avis, on devrait prendre des mesures pour établir une ligne de conduite. On peut présenter un bref et soumettre la demande au Comité qui ferait rapport. Ce rapport constituerait la base de la discussion.

M. Mackenzie ne voit aucune raison pour précipiter la discussion sur le sujet. La Chambre sera plus en mesure de discuter du cas intelligemment lorsque les dossiers concernant l'entrée en fonction de la Commission dirigée par l'honorable **M. McDougall** et les documents afférents au cas seront présentés. Il ne peut se prononcer sur la question pour l'instant, et serait d'accord pour aborder un autre sujet.

L'honorable M. Howe explique que les dossiers sur le sujet sont prêts et qu'ils seront soumis à la Chambre dès l'adoption du discours.

La question est remise à plus tard.

RAPPORTS DES MINISTÈRES

M. Mackenzie désire être renseigné par le Gouvernement sur l'état des rapports des ministères avant de passer à l'ordre du jour. Il est bien connu, selon lui, que le rapport du Bureau de poste, en préparation depuis un an, n'a pas été imprimé parce que certaines questions préliminaires n'ont pas été résolues. La session parlementaire ne devrait vraisemblablement